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La modificació de la
Llei d’Urbanisme 

contempla les activitats
extractives dins el seu

nou redactat
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Entrevista a Joan
Santaulària, president

del Gremi de 
Constructors d’Obres

de Barcelona i
Comarques

CANTERAS LA
PONDEROSA 

subministra balast
d’alta qualitat a les

obres del TGV Unes 30 empreses del sector
extractiu gironí van assistir a
l’assemblea provincial del
Gremi d’Àrids que va tenir
lloc a la seu de Pimec Girona,
l’1 de març.

L’acte va ser presidit per Jordi
Torra, president del Gremi
d’Àrids de Girona, i per Pas-

qual Roca, president del Gremi
d’Àrids de Catalunya. Van assis-
tir-hi també diversos membres de
l’Administració, com Gabriel
Jover, delegat de Medi Ambient i
Habitatge de Girona;   Josep M.
Aguiló, cap del Departament de
Programes de l’Agència Catalana
de l’Aigua (ACA); i Santiago San-
tomà, nou cap de la Secció de
Mines de Girona.

En el transcurs de l’assemblea, el
president del Gremi a Girona,

Jordi Torra, va exposar diversos
temes que afecten el sector extrac-
tiu de les comarques de Girona
com les dificultats que posa l’Ad-
ministració a l’hora obrir una nova
explotació a la demarcació. 

En aquest sentit, Torra va
denunciar la permissivitat de
l’Administració en la concessió
d’importants préstecs de material
a grans empreses constructores
sense que aquestes hagin presen-
tat projecte cap miner ni cap
informe a la secció de Restaura-
cions del Departament de Medi
Ambient i Habitatge, passos pre-
vis obligatoris per a totes les
empreses del sector extractiu.
“Això, a més de provocar greus
danys al medi ambient, perquè
no es recuperen les zones afecta-
des, també repercuteix negativa-
ment en la imatge del sector

extractiu”, tal com va explicar el
president per Girona.

Per aquest motiu, Torra va
demanar que s’equiparin les

regles del joc: “Cal jugar amb les
mateixes condicions i no pot ser
que amb l’excusa de fer una obra
pública no es compleixin els
requisits marcats per Medi
Ambient, ni els plans de restau-
ració”.

Sobre aquesta denúncia, Gabriel
Jover va informar que des del
seu departament ja s’ha obert un
expedient sancionador a algunes

Pasqual Roca, president del Gremi d’Àrids de Catalunya, i Jordi Torra, president del Gremi a Girona, 
al centre de la imatge, van presidir l’acte

Medi Ambient i el sector
extractiu intenten acostar

posicions a Girona

Jover aposta per aplicar
nous criteris de planificació
a partir dels plans directors

comarcals i els POUMS



Aquesta és la frase que tots els grups polítics presents a
la comissió de Política Territorial i Obres Públiques del
Parlament de Catalunya van fer seva per entonar el

“mea culpa” en la compareixença del nostre president, Pasqual
Roca, el dia 1 de desembre de 2004. 

En aquesta compareixença, Roca va fer una exposició completa
de la realitat actual del sector extractiu català, va donar un
reguitzell de dades i va demanar solucions als problemes.

El president del Gremi va recordar que la societat catalana con-
sumeix 22 quilos d’àrid per persona i dia, cosa que equival a
uns 60 milions de tones a l’any. També va explicar que l’àrid és
el segon producte més consumit després de l’aigua. Per tant,
les nostres empreses es limiten a cobrir les  necessitats que el
mercat demana. Tothom vol un pis que sigui confortable,
carreteres en bones condicions, que els trens funcionin correc-
tament i que els avions puguin aterrar en pistes segures. Doncs
bé, per fer tot això, l’àrid és imprescindible.

És de sentit comú, doncs, quan s’analitzen totes aquestes dades
i es mesura la importància que té l’àrid per a la vida quotidia-
na de la societat, ser conscients que hi ha alguna cosa que s’ha
fet malament. Per tant, el que cal és buscar solucions. Si Cata-
lunya disposa de recursos petris, no té sentit portar-los d’altres
regions ja que la importació de l’àrid suposa un encariment dels
preus, un col·lapse de les carreteres i un augment considerable
de les emissions de CO2 a l’atmosfera. Podria ser viable si tin-
guéssim canals navegables com a França o una bona xarxa de
transport ferroviari com a Gran Bretanya i es pogués trans-
portar l’àrid a través d’aquestes vies. Però aquesta no és la
situació a Catalunya.

Per als propers anys, es preveu que la demanda d’àrids es man-
tingui. Així doncs, hem de treballar conjuntament per solucio-
nar la manca d’àrids o aquest problema s’agreujarà.
Els àrids són un bé d’interès públic; les reserves són allà on són
i s’ha de decidir quin futur volem, sense fer demagògia ni
donar l’esquena al problema.

Des d’aquestes línies aprofito per demanar als nostres polítics i
a les administracions implicades que posin fil a l’agulla. Dema-
no un consens polític per buscar solucions clares i pràctiques
que permetin al sector desenvolupar la seva activitat normal-
ment. El fet de no haver afrontat el problema a temps ens ha
portat a solucions puntuals amb una visió individualitzada i
segons les necessitats més urgents de cada moment. Així, pro-
gressivament s’han anat prohibint extraccions a zones de reser-
va d’àrid sense aportar una solució global al problema i cada
cop resulta més difícil obtenir un permís per extreure material.

Aquest aspecte preocupa especialment les empreses que con-
formen el Gremi ja que per planificar una explotació és neces-
sari saber amb què poden comptar i amb què no poden comp-
tar amb vista al futur.

Les notícies no són bones i cal un esforç de tots els actors
implicats per aconseguir definir un marc de treball satisfactori
per a Catalunya. Com més retardem aquestes decisions, més
dràstiques, difícils i cares per a tothom seran les solucions.

Joaquim Roca i Pagés
Vocal de Girona del Gremi d’Àrids de Catalunya

Editorial

“Catalunya no ha fet els deures”

Abril 2005 EDITORIAL

2

Crèdits
Publicació del Departament de Comunicació del Gremi d’Àrids 

de Catalunya.

Rambla Catalunya, 127, 3r 1a 

08008 Barcelona

Tel. 93 415 64 83 

Fax 93 415 66 09

premsa@gremiarids.com

gremiarids@gremiarids.com  

www.gremiarids.com

Redacció:

Micol Sabaté i Mariluz Sánchez 

Maquetació: 

Núria Esparza

Correcció: 

Delegació d’Osona del Consorci de Normalització Lingüística de Catalunya

Impressió: Cevagraf

© Copyright. Drets reservats.

Difusió: gratuïta.

El Gremi d’Àrids de Catalunya autoritza a reproduir qualsevol dels seus

textos o il·lustracions sempre que se’n citi la procedència.

D.L.B.-31.411/2000



ACTUALITAT Abril 2005

3

d’aquestes empreses com Sacyr
Vallehermoso, que executa les
obres del TGV a Vilobí d’Onyar.

D’altra banda, el delegat de Medi
Ambient de Girona va instar els
empresaris del Gremi a localitzar
les seves pedreres fora dels límits
de les zones PEIN, fora dels parc
naturals i lluny dels nuclis habi-
tats, tot i que va advertir que
tampoc permetria construir habi-
tatges prop de les pedreres per-
què, segons va afirmar “aleshores
es crea un problema per a l’ajun-
tament”. Així mateix va apostar
per aplicar nous criteris de plani-
ficació i va afirmar que una bona
manera de fer-ho és a partir dels
plans directors comarcals i els
POUMS.

Quim Roca, membre de la Junta
Directiva del Gremi, va proposar
al Departament de Medi
Ambient que d’alguna manera es

tinguin en compte les dimen-
sions de les activitats extractives
a l’hora d’autoritzar o denegar
els permisos ja que la majoria
d’explotacions gironines corres-
ponen a graveres, les quals ocu-
pen poca extensió de terreny
durant un curt període de temps
i, a més, un cop restaurades, és

difícil distingir-ne l’existència
anterior.

Actualment a la demarcació de
Girona hi ha 265 activitats
extractives, de les quals, segons
va confirmar Gabriel Jover,
“només 6 activitats són realment
conflictives i ja se’ls ha obert
expedient”. 

En darrer terme, el gerent del
Gremi va anunciar que s’ha enca-
rregat un estudi a la Universitat
de Girona (UdG) sobre els
impactes ambientals que pot pro-
vocar la deslocalització de pedre-
res a les comarques gironines,
principalment a causa dels pro-
blemes de trànsit que es deriva-
rien d’aquest tancament. 

Un dels temes que van
centrar l’assemblea va ser
la situació actual del

Decàleg de Bones Pràctiques
Ambientals d’Activitats Extracti-
ves en Entorns Hídrics, signat
entre el Gremi i l’anterior
govern de la Generalitat. Després
d’anys de negociació sembla que
tot ha quedat en “paper mullat”
segons paraules del president del
Gremi de Girona, ja que Josep
M. Aguiló, cap del Departament
de Programes de l’ACA, va con-
firmar que el decàleg es troba en
procés de reorientació i que, els
pròxims mesos, s’hi faran algu-
nes modificacions. 

Jover va donar suport a la iniciati-
va de l’ACA, tot i que va reconèi-
xer que mentre no hi hagi una
derogació del Decàleg o se n’apro-
vin les modificacions, aquest hauria
de tenir vigència i hauria de servir
a les empreses per poder treballar
sobre els actuals paràmetres.

En aquest sentit, Aguiló es va
comprometre a estudiar aquells
casos en què les empreses ja hagin
encarregat estudis hidrològics tal
com s’estableix en l’actual redactat.

El Gremi, per la seva part, no des-
carta reobrir el contenciós admi-
nistratiu a l’ACA, davant l’incom-
pliment dels acords assolits amb
l’anterior govern. 

Gabriel Jover va apostar pel diàleg entre el seu departament i el Gremi d’Àrids per trobar solucions

A l’acte van assistir la gran majoria d’empreses gironines que pertanyen al Gremi d’Àrids 

El decàleg de
l’ACA, paralitzat

Torra: “No pot ser que
amb l’excusa de fer una

obra pública no es 
compleixin els requisits

marcats per Medi Ambient”
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El Gremi d’Àrids ha encarregat a la Universitat de Girona (UdG)
l’elaboració d’un estudi sobre l’impacte que tindria el tancament
de les pedreres de la demarcació sobre el transport de material a

causa principalment de les emissions de CO2. Amb aquest estudi, el
Gremi vol aprofundir en el coneixement de les problemàtiques que
tenen a veure amb la logística del transport i amb aspectes medi
ambientals, entre altres. L’estudi, dirigit pel doctor Josep Arnau, està
previst que conclogui a finals d’aquest any 2005. 

Actualment, el sector dels àrids mou a Catalunya més de 20.000
camions al dia. Amb el tancament de les activitats extractives de
Girona, s’haurien d’importar de fora de la demarcació els àrids
necessaris per a la construcció. Això implicaria un augment del
trànsit de camions per les principals vies de les comarques gironi-
nes, amb la saturació consegüent de les infraestructures viàries i
alhora comportaria també un augment substancial de les emissions
de CO2, i un increment injustificat dels preus de les matèries. 

EEll  sseeccttoorr  ddeell  ttrraannssppoorrtt,,  uunn  ddeellss  mmééss  ppeerrjjuuddiicciiaallss  

D’altra banda, s’ha constatat, a través de diferents estudis, que el sec-
tor del transport és un dels més perjudicials per al medi ambient.
Segons un informe elaborat per la Universitat alemanya de Kalsruhe,
amb la col·laboració de diverses empreses, el sector del transport
espanyol és un dels menys sostenibles d’Europa, juntament amb el de
Grècia i el de Portugal. L’estudi ha valorat el cost dels accidents, la
contaminació acústica i atmosfèrica, el canvi climàtic, la congestió en
les ciutats i altres efectes urbans dels mitjans de transport en els 15 paï-
sos de la Unió Europea d’abans de l’ampliació.

Des del Gremi, es considera el sector dels transport com un dels fac-
tors desencadenants de la mala imatge del sector miner català. La causa
és que les seves males pràctiques s’associen amb les activitats extracti-
ves, tot i que les empreses productores d’àrids compleixen tots els
requeriments mediambientals imposats per l’Administració.

El Gremi encarrega a la UdG 
un estudi sobre els impactes ambientals 
i socials de la deslocalització de pedreres
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L’expresident de la Generalitat de Catalunya, Jordi Pujol, va assis-
tir, acompanyat de la seva esposa, Marta Ferrusola, al sopar de
la XV trobada gremial que organitza el Gremi de Prefabricats i

Derivats del Ciment que va tenir lloc al restaurant Beltxenea de Bar-
celona, el 4 de febrer. 

A l’acte hi van ser presents els empresaris més reconeguts del sector
dels prefabricats, entre els quals hi havia el president del Gremi de
Prefabricats, Joaquim Sas, i el seu vicepresident i president del Gremi
d’Àrids, Pasqual Roca.

L’Agrupació de Fabricants de Ciment de Catalunya, Ciment
Català, va organitzar una jornada tècnica  i divulgativa amb
el títol “El sector del ciment i els reptes del nou mil·lenni”

que va reunir més de 200 persones a l’auditori del Cosmocaixa,
el 8 de febrer passat.

La cloenda va anar a càrrec del conseller de Medi Ambient i
Habitatge, Salvador Milà que va destacar l’esforç realitzat per les
empreses fabricants de ciment, però alhora, va demanar al sector
més suport per a l’aplicació del protocol de Kyoto.

Seminari tècnic de
Ciment Català

Jordi Pujol presideix el
Sopar del Gremi de

Prefabricats
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Aprincipis d’aquest any ha entrat en
vigor la modificació de la Llei
2/2002 d’Urbanisme que afecta de

manera directa al sector extractiu català.
Conscients de la seva importància, el Gremi
d’Àrids ha fet un seguiment especial de tot
el procés de reforma. En aquest sentit, una
de les modificacions més importants que
inclou la nova Llei és que, per primera vega-
da, es tenen en compte les activitats extrac-
tives com un ús propi del sòl no urbanitza-
ble. A més, es permet la “primera transfor-
mació i la selecció d’aquests recursos” dins
la pròpia activitat extractiva sempre que
aquesta comporti un impacte ambiental
menor si es dur a terme al lloc d’origen. Així
doncs, quan la Llei parla de primera transfor-
mació s’està referint a activitats tals com el
rentat d’àrids, la fabricació de formigó, etc.
que, gràcies a aquesta modificació, es poden
realitzar dins la pròpia explotació d’àrids. D’a-
questa manera, l’afectació sobre el medi
ambient és menor que si aquestes activitats es
trobessin allunyades entre sí ja que, això

comportaria, per exemple, un augment de les
emissions de CO2 a l’atmosfera a causa del
transport del material d’una indústria a l’altra. 

D’altra banda, el nou redactat de la Llei dóna
la possibilitat als Ajuntaments d’elaborar
plans especials urbanístics per a les activitats
relacionades amb l’explotació de recursos
minerals, és a dir, pedreres o graveres.

Per contra, la nova normativa complica més
els tràmits administratius ja que, a partir
d’ara, s’han de presentar, a més de la llarga
llista de documentació que ja es requeria, un
informe del Servei Geològic de Catalunya si
l’actuació afecta jaciments paleontològics o
punts geològics d’interès. També és necessari
un informe de l’administració hidràulica, quan
l’actuació afecti aqüífers classificats, zones
vulnerables o zones sensibles declarades de
conformitat amb la legislació vigent.

En general la nova Llei d’Urbanisme de Cata-
lunya té com a principals objectius gestionar

de manera eficaç el sòl no urbanitzable, faci-
litar la disposició de sòl per a la construcció
d’habitatge accessible, augmentar la capacitat
de revertir en la col·lectivitat els beneficis de
les actuacions urbanístiques, integrar les con-
sideracions ambientals en el planejament,
potenciar les competències dels municipis en
matèria d’aprovació del planejament urbanís-
tic derivat, etc.

El Gremi d’Àrids valora positivament les
modificacions introduïdes en el nou redac-
tat sobretot pel que fa a la inclusió de les
activitats extractives com a ús propi del sòl
no urbanitzable. Tot i això, el president del
Gremi, Pasqual Roca, recorda que les refor-
mes que s’han dut a terme amb la modifi-
cació d’aquesta Llei, “tenen com a objectiu
posar més garanties urbanístiques la qual
cosa complica, encara més, la tramitació
d’expedients per a les nostres empreses”. 

La nova Llei d’Urbanisme contempla les activitats
extractives com a ús propi del sòl no urbanitzable

El passat 19 de gener, una delegació del
Grup Miner conformat pels principals
gremis del sector de la mineria a cel

obert català va reunir-se amb el conseller
d’Economia i Finances de la Generalitat de
Catalunya, Antoni Castells, per tractar les
principals problemàtiques i inquietuds del
sector miner català. Concretament van assis-
tir a la reunió el president del Gremi de
Rajolers de Catalunya, Amable Izquierdo, el
gerent d’ANEFHOP, Eugeni Canyades, el
president del Gremi d’Àrids, Pasqual Roca, el
president de la Federació Catalana de la
Pedra, Jordi Castell i el gerent de Ciment
Català, Alejandro Josa (d’esquerra a dreta a
la fotografia).

Durant la trobada es van tractar diferents
temes com la manca d’àrids que afecta diver-
sos punts de Catalunya a causa de les dificul-
tats que tenen les empreses extractives per
obtenir nous permisos d’extracció. Sobre
aquest punt, el president del Gremi d’Àrids
va advertir que, els propers mesos, es pot
donar una important pujada dels preus de les
matèries primeres com l’àrid a causa d’aques-
tes restriccions.  Aquest panorama en el sec-

tor miner català està provocant que s’estigui
transportant el material de distàncies “fins fa
poc impensables” va insistir Roca.

D’altra banda, els representants del Grup

Miner van posar de manifest la importància
del sector de la construcció per al desenvo-
lupament d’un país i van demanar que el
govern no sobrecarregui amb impostos addi-
cionals al sector extractiu català. 

El Grup Miner es reuneix amb el conseller
d’Economia i Finances, Antoni Castells

Els ajuntaments poden elaborar plans
especials per a les activitats extractives

Un moment de la reunió a la conselleria d’Economia i Finances, a Barcelona
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CONEXPO® presenta a Las Vegas les últimes
novetats del sector

Unes 40 persones del
Gremi, principalment de
les comarques de

Ponent, van participar a la fira
CONEXPO-CON/AGG®, que
va tenir lloc del 15 al 19 de març
a la ciutat de Las Vegas, als
Estats Units. Aquest ha estat el
primer cop que el Gremi orga-
nitza un visita col·lectiva a
aquesta fira, una de les més
importants del món quant a
mineria, que se celebra cada
tres anys.

En aquesta edició de CONEX-
PO, hi han estat presents més
de 2.300 expositors i ha estat
visitada per més de 100.000
professionals d’arreu del món. 

Es tracta, doncs, d'un referent
mundial pel que fa a la maquinària
del sector de la mineria a cel obert
i dels seus derivats. A la fira, els
agremiats van trobar exposades les
últimes novetats del moment. A
més, diversos participants van
assistir a algunes de les moltes jor-
nades tècniques organitzades per
la fira. 

En l’organització d'aquest viatge, el
Gremi ha rebut el suport del
COPCA. També ha comptat amb
el patrocini de les empreses Kawa-

saki i Caterpillar (Finanzauto), unes
de les més importants quant a
maquinària del sector extractiu. El
nombrós grup de participants ha

tingut una impressió general del
viatge molt positiva i esperen repe-
tir la visita a la propera edició de la
fira, l’any 2008.

El 25 de gener va tenir lloc la
primera reunió de la Mesa de
la Construcció, un òrgan

creat per la Cambra de Comerç de
Barcelona que té com a principal
objectiu formar una xarxa d’inte-
rrelació i de comunicació entre els
diferents agents implicats en el
procés constructiu. A més, aques-
ta mesa ha de servir com a punt de
trobada per tractar i dirimir els
temes i problemes que són d’in-
terès comú per al sector.

La Mesa, presidida per Joan San-
taulària, president del Gremi de
Constructors d’Obres de Barcelo-
na i Comarques, és constituïda per

representants dels quatre grans
grups d’agents de la construcció:
promotors, constructors, profes-
sionals i fabricants de materials.
També en formen part els dife-
rents col·legis professionals vincu-
lats a la construcció i els principals
gremis i associacions sectorials.

Per part de la Federació Catalana de
la Indústria, el Comerç i els Serveis
de la Construcció hi participa el seu
president, Joan Franquesa que és
alhora vicepresident del Gremi d’À-
rids. També hi participen altres
membres relacionats amb el Gremi
com el seu president, Pasqual Roca,
o el vicepresident, Sebastià Alegre.

La Cambra de Comerç impulsa la creació de la Mesa de la Construcció

La reunió de la Mesa de la Construcció es va celebrar a la Llotja de Mar

Caterpillar també va participar a la fira Conexpo Un grup d’agremiats van visitar l’estand de Kawasaki

Un nombrós grup d’empreses va participar al viatge

És el primer cop que el
Gremi organitza un viatge 
a la fira de mineria més 

important del món
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La Federació d’Indústries de la Construcció 
estudia denunciar la transposició 

de la llei de lluita contra la morositat, a Europa 

La Federació Catalana de la
Indústria, el Comerç i els
Serveis de la Construcció

es planteja emprendre accions
legals davant la Comissió Euro-
pea i el Tribunal Superior de
Justícia de Luxemburg davant
l’aprovació feta per l’Estat
espanyol de la Directiva euro-
pea que ha de lluitar contra la
morositat. La raó és que,
segons ha explicat el president
de la Federació, Joan Franquesa,
“la transposició que s’ha fet a
l’Estat espanyol de la Llei de
lluita contra la morositat no
respecta la filosofia de la matei-
xa llei en mantenir, entre altres,
la referència a uns possibles ter-
minis de pagament superiors a
60 i 120 dies”. 

La principal problemàtica és el
fet que, tot i que la Llei reco-
neix i accepta que hi ha termi-
nis de pagament excessivament
amplis, també permet el pacte
entre les parts contractants i,
per tant, la desigualtat, que es
dóna sovint entre la part que
contracta una obra i la contrac-
tada, obliga sovint el petit
empresari a acceptar terminis

de pagament que van més enllà
dels 60 dies si no es vol perdre
aquell negoci. Aquesta situació,
segons dades de CEPCO, pro-
voca la fallida d’un 25% de les
empreses d’Europa, xifra que
significa la pèrdua de 450.000
llocs de treball.

La Llei també introdueix alguns
aspectes positius gràcies a les
negociacions desenvolupades
tant per la Federació com per la
patronal espanyola, CEPCO. Per
exemple, la nova Llei inclou una
disposició per la qual el govern
està obligat a presentar un infor-
me al Congrés de Diputats en un
termini de dos anys sobre l’efec-
te real de la nova Llei.

Un altre dels punts que afavo-
reix les PYME, és que el nou
text legitima a les organitza-
cions empresarials a intervenir
en la cessació, retractació i
anul·lació de les clàusules abusi-

El 17 de febrer passat, diversos membres de la Federació Catalana
de la Indústria, el Comerç i els Serveis de la Construcció van
mantenir una reunió amb Josep Huguet, conseller de Turisme,

Comerç i Consum de la Generalitat de Catalunya, per tal de trobar
solucions a diversos temes que preocupen les associacions que con-
formen la Federació. Entre les principals inquietuds dels empresaris hi
ha l’aprovació recent de la Llei de lluita contra la morositat que no
compleix amb la filosofia de la Directiva europea, segons el president
de la Federació, Joan Franquesa.

En aquest sentit, el conseller de Turisme, Comerç i Consum va animar
la Federació a tornar a presentar les esmenes elaborades per l’entitat
al Congrés de Diputats de Madrid, per tractar de solucionar una pro-
blemàtica que afecta sobretot el petit i mitjà empresari que ha de
suportar de les grans empreses constructores terminis de pagament
que en alguns casos superen els 120 dies.

La nova Llei legitima les
associacions a intervenir quan
hi hagi clàusules abusives en

els contractes

ves a través d’accions de repre-
sentació dels seus associats. No
obstant això, no es garanteix la
confidencialitat del demandant
tal com es demanava des de les
organitzacions empresarials.

D’altra banda, l’article 9 de la
Llei afirma que seran nul·les les
clàusules abusives pactades
entre les parts que s’allunyin
del període de 30 dies que
recomana la llei per als paga-
ments en l’article 4. A més,
segons el redactat de la llei, es

consideren abusives aquelles
clàusules que serveixen princi-
palment per proporcionar al
deutor una liquiditat addicional
a expenses del creditor.

La nova Llei 3/2004 segons la
qual s’estableixen mesures de
lluita contra la morositat en les
transaccions comercials, es va
publicar al BOE el 30 de
desembre passat i afecta direc-
tament l’operativa comercial i
financera de tots els sectors
afins a la construcció. 

El conseller Huguet va assistir a la reunió acompanyat 
del secretari general, Alfons Garcia

La nova Llei centra la reunió de la Federació amb el conseller Huguet
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El Govern de la Generalitat de Catalunya ha donat llum verda a
la tramitació del projecte de llei de protecció, gestió i reordena-
ció del paisatge de Catalunya. Aquesta és un llei pionera que

recollirà diversos criteris que caldrà tenir en compte per  protegir l’en-
torn natural que ens envolta. Per aquest motiu, el Gremi n’està fent
un seguiment especial, ja que el redactat definitiu de la llei pot tenir
conseqüències directes per al sector extractiu. Amb aquest objectiu,
una delegació del Gremi es va reunir recentment amb el director
d’Arquitectura i Paisatge de la Generalitat, Joan Ganyet. 

Ganyet va explicar, durant la trobada, que la nova llei inclourà un inven-
tari dels valors paisatgístics de les set futures vegueries així com la deli-
mitació d’aquelles zones que requereixin un règim especial de protecció i
gestió. L’Observatori del Paisatge, organisme format per administracions
públiques i societat civil serà l’entitat encarregada d’elaborar l’inventari.

Aquesta llei suposa l’adaptació de la normativa catalana a la Carta Euro-
pea del Paisatge aprovada a Florència fa cinc anys i es previst que s’apro-
vi abans del mes d’octubre.

El govern aprova una llei de protecció del paisatge

L’Agència Catalana de Residus, després de diverses reunions
mantingudes amb el consell consultiu que està duent a terme
la revisió Programa de Gestió de Residus de la Construcció a

Catalunya 2001-2006 (PROGROC), ha flexibilitzat alguns dels parà-
metres i criteris previstos inicialment per a la ubicació de dipòsits
de runa a diferents punts de Catalunya. D’aquesta manera algunes
de les condicions més restrictives per poder autoritzar activitats de
reciclatge de runes i de residus procedents de les indústries de
tractament són fora del redactat final del Programa.

D’altra banda, també s’ha aconseguit que finalment es reconsideri la
limitació numèrica d’instal·lacions que inicialment s’havia previst per
a Catalunya i que, en lloc d’això, s’apliquin criteris més objectius
que permetin optimitzar els recursos dels quals ja disposa el sector
extractiu català, com són les plantes de tractament i les pròpies ins-
tal·lacions.

Des d’un primer moment, el Gremi ha defensat que totes les indústries
extractives haurien de ser receptores de runes per al reciclatge. Si final-
ment l’Agència Catalana de Residus aplica criteris més flexibles tal com
s’ha acordat a les darreres reunions, l’índex de reciclatge podria arribar
fàcilment al 30% en pocs mesos segons el gerent del Gremi d’Àrids,
Jaume Puig.

El consell consultiu està format per la Gestora de Runes, el Gremi d’À-
rids, el Gremi de Constructors d’Obres, el Gremi Provincial de Trans-
port i Maquinària d’Obres Públiques i el Gremi de Recicladors de Resi-
dus, entre altres.

L’Agència de Residus ha recollit durant més de dotze mesos les diferents
reivindicacions dels sectors implicats en el reciclatge de runa. Properament
és previst que es presenti el text definitiu del PROGROC i que aquest sigui
sotmès als processos necessaris per tal d’obtenir validesa oficial.

L’Agència de Residus flexibilitza les condicions 
per instal·lar dipòsits de runa

L’entrada en vigor d’una modificació de la Llei 29/2003 de trans-
ports terrestres està comportant sancions de diferents tipus a les
empreses, sobretot per excés de pes en la càrrega de camions,

amb imports que arriben fins als 6.000 euros. Des de principis d’any,
l’Administració està sancionant per duplicat tant el transportista, com

l’empresa que ha carregat el camió. Un altre motiu de sanció és la
manca d’informació a l’albarà, fins i tot un cop finalitzat el transport
de material. 
El termini legal de prescripció d’aquestes sancions és de 12 mesos. En
el quadre següent trobareu un resum de les sancions que s’imposen.

La nova Llei del Transport comporta 
sancions per excés de pes

Infracció  de  camions
de  més  de  20  tones

Molt greu

Greu

Lleu

Excés  de  pes Sanció  econòmica

De 3.301 a 4.600 € 

De 1.500 a 2.000 €

De 301 a 400 €

En  cas  de  reincidència
en  els  darrers  12  mesos

De 4.601 a 6.000 €

De 2.001 a 3.300 €

De 401 a 1.000 €

+ d’un 15% o un excés
sobre un eix de + d’un

30%

+ d’un 2,5% fins a un
6% o un excés sobre
un eix de + d’un 20%

fins a un 25%

Entre + un 6% i un
15% o sobre un eix

excessos entre + d’un
25% i + d’un 30% 
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Actualment, uns 150 expe-
dients per obrir o ampliar
pedreres estan aturats a

diferents departaments de la
Generalitat per qüestions mediam-
bientals i urbanístiques. Aquesta
situació que viuen les empreses
extractives catalanes contrasta amb
la permissivitat de l’Administració
a l’hora de concedir importants
préstecs de material a grans cons-
tructores amb l’excusa d’acabar
una obra civil.

Així, mentre les empreses del sec-
tor han de complir una llarga llista
de requisits per poder obtenir un
permís d’extracció, les grans cons-
tructores aconsegueixen autoritza-
cions per extreure pedra amb
caràcter urgent sense tenir apro-
vat ni un pla de restauració ni un
projecte miner. D’aquesta manera,
aquestes constructores resolen en
un parell de mesos els tràmits que,
per a les empreses del Gremi, s’a-
llarguen en alguns casos fins a dos
anys.

Aquesta situació suposa, segons
afirma el president del Gremi, Pas-
qual Roca, “un greuge comparatiu
per a les nostres empreses que
compleixen amb totes les normati-
ves establertes per les lleis”. A
més, afegeix que “les extraccions
de les grans constructores no ofe-
reixen les mateixes garanties que
les realitzades per les empreses del

Gremi, les quals passen uns estric-
tes controls mediambientals, tant
de la Generalitat, com dels Ajun-
taments”. 

El fet que les constructores no
necessitin un pla de restauració per
dur a terme aquestes extraccions
comporta que no es recuperin
convenientment les àrees afectades
i aquestes males pràctiques ambien-
tals contribueixen a impulsar una
mala imatge del sector dels àrids. 

Un exemple d’aquestes pràctiques
és la constructora madrilenya
Sacyr Vallehermoso, que en dos
mesos va aconseguir l’autorització
de la Comissió d’Urbanisme de
Girona per fer una extracció d’un
milió i mig de tones d’àrids desti-
nat a les obres del TGV a Vilobí
d’Onyar (Girona). Mentre, tal
com explica el gerent del Gremi,
Jaume Puig, “les empreses familiars
de tercera generació de la zona,
que fa anys que demanen poder
ampliar les seves explotacions,
segueixen esperant”. 

Un altre exemple de competència
deslleial el trobem a Vallirana, on
la constructora FCC té una con-
cessió, a través d’una UTE, per
construir la variant de la B-24. El
Gremi ha constatat que aquesta
constructora està venent àrids a
d’altres obres que desenvolupa la
mateixa empresa, com el port nàu-
tic de Badalona, sense disposar de
la llicència municipal per a la
venda de material. Això, malgrat
ser una pràctica habitual, signifi-
ca una competència deslleial per
a les empreses del sector, que
són les que realment estan auto-
ritzades a extreure i vendre
aquest material. 

FCC ha d’extreure, a Vallirana,
uns 600.000 m3 de material, és
a dir, 1.800.000 tones d’àrids,
cosa que equival a la producció
de dos anys d’una pedrera de
grans dimensions. Aquest mate-
rial, per llei, només es pot fer
servir per al projecte al qual està
destinat, però en cap cas es pot
vendre a una altra obra. A més,
a diferència de les empreses del
Gremi d’Àrids, aquesta cons-
tructora no ha hagut de presen-
tar cap pla de restauració ni ha
dipositat cap fiança per garantir
la recuperació de l’àrea afectada
per l’activitat.

CCoonnttrraa  eellss  iill··lleeggaallss

Per altra banda, el Gremi continua
desenvolupant una tasca de
denúncia a l’Administració d’aque-
lles explotacions que treballen fora

de la legalitat. En aquest sentit, el
Gremi ha denunciat reiteradament
l’empresa Transports Serrano,
que treballa a Dosrius, a les
diferents administracions.
Aquesta empresa transportista
es dedica a l’extracció i a la
venda il·legal de material sense
els permisos necessaris. Amb
aquest material, aproximada-
ment un milió de tones, Trans-
port Serrano ha participat en la
construcció, entre altres, de la
variant nord de Granollers.

Des del Gremi es destaca la
importància de realitzar urgent-
ment una planificació amb vista
al futur que permeti evitar
casos de males pràctiques
ambientals. 

Aquests problemes que afecten
directament el sector extractiu
català van ser exposats per Pas-
qual Roca en la compareixença
del Gremi davant la comissió de
Política Territorial i Obres Públi-
ques del Parlament de Catalunya,
que va tenir lloc l’1 de desembre
passat.

EEll  ccoommpprroommííss  
ddee  llaa  rreessttaauurraacciióó

El pla de restauració de les
pedreres és fonamental per a la
recuperació del medi ambient.
Totes les empreses del Gremi
porten a terme una restauració
integrada del sòl d’on s’extreuen
les matèries primeres per tal de
minimitzar, tant com sigui possi-
ble, l’impacte visual. D’aquesta
forma, el sector és un dels que
més reforestacions realitza grà-
cies a les plantacions d’arbres
que es fan per restaurar les
pedreres. A més, per tal de
garantir totes aquestes restaura-
cions, en aquests moments, el
sector té dipositats uns 60
milions d’euros en avals bancaris.

El Gremi denuncia el greuge comparatiu a les
empreses extractives pels préstecs de material

Imatge de la bàscula de FCC instal·lada a Vallirana per a la venda d'àrids

Les extraccions de les grans
constructores no ofereixen 
les mateixes garanties que 

les realitzades per les 
empreses del Gremi
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Pasqual Roca va denunciar la situació al Parlament de Catalunya

"El Gremi treballa per evitar
que es donin casos de males
pràctiques ambientals dins el

sector extractiu"



Abril 2005 ACTUALITAT

La Federació Catalana de la
Indústria, el Comerç i els
Serveis de la Construcció és

una entitat sense ànim de lucre
que es va constituir l’any 2001
amb la voluntat d’esdevenir una
veu única davant l’Administració
en la negociació de les diverses
problemàtiques que afecten el
sector de la construcció.

La Federació, presidida actual-
ment per Joan Franquesa, està
formada per 15 de les associa-
cions més importants del sector
de la construcció de Catalunya,
les quals es dediquen a la fabri-
cació i al comerç de diferents
materials de construcció com els
àrids, el ciment, les rajoles, la
fusta, la pintura, les estructures
metàl·liques, etc. La Federació

però, també aglutina empreses
que ofereixen serveis relacionats
amb el món de la construcció
com els laboratoris d’edificació o
les empreses d’enginyeria i con-
sultoria, entre altres. Totes
aquestes entitats, a més, tenen
una gran representativitat dins
de cada sector concret.

En total, la Federació agrupa
unes 8.500 empreses ubicades a
Catalunya que generen més de
50.000 llocs de treball. La factu-
ració aproximada d’aquestes
companyies arriba als 10.000
milions d’euros, xifra que dóna
idea del pes específic que repre-
senta la Federació tant per al sec-
tor de la construcció com per a
l’economia catalana en general. A
més, la Federació Catalana de la

Indústria, el Comerç i els Serveis
de la Construcció té representa-
ció a diverses institucions i meses
de debat com l’ITEC, l’Institut

Gaudí de la Construcció o la
Mesa de la Construcció promo-
guda per la Cambra de Comerç
de Barcelona.

Federació Catalana de la Indústria, el
Comerç i els Serveis de la Construcció

Federació Catalana de la 
Indústria, el Comerç i 

els Serveis de la Construcció
Rbla. Catalunya, 127, 3r. 1a.

08008 Barcelona
Tel.: 93 415 64 83
Fax: 93 415 66 09
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Per tercera edició consecutiva, el Gremi d’Àrids participa amb un estand
propi en la fira Construmat, que se celebra a Barcelona de l’11 al 16 d’abril.
Aquest any, l’estand del Gremi ha estat dissenyat per dos arquitectes de
renom, Teresa Rumeu i Cèsar Villar i el podreu trobar al recinte de
Montjuïc 1, pavelló 6, nivell 0.

Amb la seva presència en el Saló Internacional de la Construcció, el Gremi
vol donar a conèixer la important tasca que realitza per afavorir el desen-
volupament del sector. A més, es vol insistir en el respecte al medi
ambient de totes les empreses agremiades, les quals realitzen importants
projectes de restauració de les zones explotades.

El Gremi participa a Construmat

GREMIS I ASSOCIACIONS

· ANEFHOP

· Asociación de Consultores de Estructuras

· Associació Catalana de Llogaters de Maquinària per a la Construcció

· Associació d’Empreses d’Enginyeria i Consultoria Independents de 

Catalunya 

· Associació de Fabricants de Ciment de Catalunya (Ciment Català)

· Associació de Laboratoris d’Edificació de Catalunya

· Associació Espanyola de la Impermeabilització. Delegació de Catalunya

· Associació per la Construcció d’Estructures Metàl·liques

· Federació Catalana de la Pedra

· Federació de Gremis de Pintors de Barcelona

· Gremi d’Àrids de Catalunya

· Gremi de Constructors d’Obres de Barcelona i Comarques

· Gremi de Fusters, Ebenistes i similars de Barcelona

· Gremi de Prefabricats i Derivats del Ciment de Catalunya

· Gremi de Rajolers de Catalunya

· Unió de Magatzemistes de Ferros de Catalunya i Balears

Membres associats:
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Els inicis del Grup Uniland
se situen al 1973 quan,
després de prop de 75

anys d’activitat independent,
dues empreses cimenteres d’o-
rigen català, Cementos Fradera,
SA i Cementos y Cales Freixa
SA, van decidir fusionar-se.
Actualment, el Grup ha tras-
passat fronteres i té presència a

Tunísia, L’Argentina
i L’Uruguai.

A Espanya, el negoci
de l’àrid es desenvolu-
pa a través de la socie-
tat ÁRIDOS UNI-
LAND, SA, que té sis
pedreres de pedra
calcària i cinc graveres.
UNILAND té una
preocupació especial
per la restauració inte-
grada de les pedreres i
la recuperació de l’e-
cosistema autòcton.
Un bon exemple
d’això es pot trobar a
la pedrera d’Orpí, a la
comarca de l’Anoia.

L’activitat de la pedre-
ra d’Orpí se centra
en els estrats de
calcàries alveolines,
que són un material
imprescindible per

obtenir morters i formigons des-
tinats a la construcció d’edificis i
d’obra civil. La recuperació de la
pedrera consisteix en un procés
de restauració integrada compost
per diverses fases que comencen
amb el decapatge i es completen
amb la reforestació del terreny.
Actualment, la pedrera ja té en
procés de reforestació més de 7

ha i esperen arribar fins a les 9 ha
restaurades el proper any.

El primer pas de la restauració
és el decapatge del sòl vegetal
existent abans d’arribar a l’es-
trat desitjat. Aquest sòl es
guarda per afegir-lo més tard
als espais ja treballats. A conti-
nuació, es remodelen els ban-
cals i l’orografia reconstruïda
s’harmonitza amb el paisatge a
través d’un sistema geotècnic
de bancals i talussos. 

Abans de recobrir els bancals
s’enfondeixen els regalls neces-
saris per tal de canalitzar les fil-
tracions i prevenir futures ero-
sions del sòl a causa de les plu-
ges. Aquest nou sòl que reco-
brirà els bancals està format per
material provinent del decapat-
ge i de la mateixa pedrera, i
també per enriquidors nutricio-
nals i fertilitzants. 

En darrer terme, té lloc la refo-
restació, que es realitza en dues
fases. En la primera, es planten

matolls, gramínies i lianoides
per assegurar la retenció del
sòl. Durant la segona, es fa la
reforestació definitiva, amb
espècies autòctones. A més, per
tal d’afavorir la recuperació
visual, està previst per a l’any
vinent el trasllat de la planta de
processament al pla superior de
la pedrera.
Però, per completar del tot el
procés de restauració, encara
resta un pas més, ja que la recu-
peració de l’ecosistema, que
planteja la pedrera d’Orpí,
inclou retornar al seu hàbitat
natural la fauna autòctona. A
més, també s’esborraran els ras-
tres dels vehicles i les màquines,
tot i que es deixarà ben condi-
cionat l’antic camí forestal.

La pedrera d’Orpí organitza
unes jornades de portes ober-
tes en col·laboració amb un
centre d’educació ambiental i
amb els col·legis de la zona.
Durant aquestes jornades, no
només s’explica als nens i nenes
en què consisteix el treball
extractiu i la restauració d’una
pedrera, sinó que, a més, els
nens poden participar-hi direc-
tament. Com a acte simbòlic,
els participants col·laboren en la
feina de reforestació ajudant a
plantar un arbre.

La pedrera ORPÍ, d’Uniland,
un exemple de restauració integrada

En aquestes fotografies es pot veure com, a través d’un sistema de bancals i talussos, s’integra la zona restaurada de la pedrera amb la resta del paisatge

La pedrera ja té en procés de
reforestació més de 7 ha i
espera arribar a les 9 ha el

2006.
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Exemples de restauració d’activitats extractives a cel obert

Medi Ambient

Uns nens ajuden en la reforestació durant les 
jornades de portes obertes que organitza l’empresa
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Empresa

CANTERAS LA PONDE-
ROSA es va fundar l’any
1965, tot i que no es va

constituir oficialment com a
empresa fins al 1978. Als inicis
tenia una primera explotació a
Alcover dedicada a extraure
material calcari, coneguda amb
el nom de La Ponderosa. Fa uns
sis anys, el 1999, va obrir una
segona pedrera, denominada
Puig Marí, al municipi de Riu-
decols. El material de Puig Mari
és pòrfir granític amb un des-
gast dels àngels molt baix, cosa
que el converteix en un mate-
rial molt valuós per emprar-lo
en capes de rodament i sobre-

tot com a balast per a línies
ferroviàries com el TGV.

A més de les obres del TGV,
CANTERAS LA PONDEROSA
també destina el seu material a
altres obres d’infraestructura
com variants de carreteres o
ports i, fins i tot, han aportat
material per a l’ampliació de la
tercera pista de l’aeroport de
Barcelona. D’altra banda, també
una part del material es destina a
plantes de formigó i a plantes
d’asfalts.

Des dels inicis, s’ha pogut cons-
tatar un creixement molt impo-

tant de CANTERAS LA PON-
DEROSA. Fa uns vint anys, l’em-
presa només tenia amb una quin-
zena de treballadors a la planta
d’Alcover. Actualment, dóna
feina a unes cent persones tren-
ta de les quals es troben a Riu-
decols i seixanta-vuit a Alcover i
disposa d’una flota de trenta-
quatre camions. A més, entre les
dues pedreres, es produeix
anualment unes 2.400.000 t de
material (600.000 t a Riudecols
i 1.800.000 t a Alcover).

Amb l’afany de millorar les seves
instal·lacions, els darrers anys,
l’empresa ha incorporat tecnolo-
gia que els permet maximitzar els
processos productius. A més, els
seus productes ja disposen del
marcatge CE obligatori per als
àrids des del mes de juliol passat.
El proper pas és començar a tre-

ballar per a l’obtenció del certifi-
cat ISO 9001 que acredita la qua-
litat dels productes d’una empre-
sa i el certificat ISO 14.001 que
demostra la preocupació de l’em-
presa vers el medi ambient.

PPaarrttiicciippaacciióó  eenn  uunn
pprroojjeeccttee  LLiiffee

Pel que fa a la restauració, cal
assenyalar que l’explotació d’Al-
cover participa en el Projecte Life
EcoQuarry de restauració de
pedreres. Es tracta d’un estudi
finançat amb fons de la Unió
Europea i coordinat per la Uni-
versitat de Barcelona (UB) en el
qual participen diverses empreses
extractives del Gremi. El projec-
te pretén, a partir de l’experi-
mentació amb diferents llavors,
sòls i humitats, realitzar un pro-
tocol de repoblació a la zona
mediterrània així com desenvolu-
par processos de control de qua-
litat estandarditzats i fomentar
l’ús racional de recursos naturals. 

CANTERAS LA PONDEROSA, 
40 anys de treball i esforç continuat

La planta ubicada a Riudecols produeix 600.000 t d’àrid Imatge d’una planta mòbil a Alcover

Canteras La Ponderosa participa en un projecte europeu de restauració 

El material que s’extreu de
Puig Mari és molt valuós per
a la construcció en el TGV

CANTERAS LA PONDEROSA, SA
Partida Manso Romiguera, s/n

43460 Alcover Tarragona 
Tel.: 977 84 62 57 Fax: 977 84 63 25

a/e: info@ponderosa.es www.ponderosa.es
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DIARI DE GIRONA • 21/03/2005
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EL PUNT (GIRONA) • 02/03/2005
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LA MAÑANA • 03/03/2005 LA VANGUARDIA • 02/03/2005

EL PERIÓDICO • 02/03/2005
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EL PUNT (GIRONA) • 13/01/2005
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DOSSIER ECONÒMIC DE CATALUNYA • 19/03/2005

AVUI • 02/03/2005
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LA VERDAD (MÚRCIA) • 10/03/2005
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LA MARXA • 16/02/2005

LA MAÑANA • 05/03/2005



Abril 2005 OPINIÓ

Entrevista

- Podria explicar-nos breument
quan va néixer el Gremi de
Constructors que presideix i
quina ha estat la seva evolució
els darrers anys? 
- El Gremi de Constructors d’O-
bres de Barcelona i Comarques
és una entitat sense ànim de
lucre que té els seus orígens a
l'any 1211.  No obstant, no va
reconstituir-se com a una orga-
nització empresarial moderna
fins l'any 1892.  Des d'aleshores
fins ara, el Gremi ha anat
reforçant el seu paper com a
màxim representant de les PIMES
constructores catalanes i actual-
ment prop de 4000 empreses
del sector de la construcció for-
men part del Gremi de Cons-
tructors que m’honora presidir.

- I quines activitats desenvolu-
pen?
- La nostra missió principal es la
d’informar, formar i representar
a les petites i mitjanes empreses
que formen part de la nostra
base gremial o el que és el
mateix: defensar els interessos
dels constructors i donar una
resposta eficaç a les seves
necessitats. Amb aquesta finali-
tat, proporcionem informació
continuada als nostres agre-
miats i els facilitem un servei
d'assessorament jurídic i laboral
a través d’una gestoria. D’altra
banda, també  tramitem tot
tipus de documents, com ara el

DQE (Document de Qualifica-
ció Empresarial).
Un altra de les funcions que
desenvolupem des del Gremi és
la representació institucional, és
a dir, que el Gremi es conver-
teix en l’interlocutor de les
nostres empreses davant l’admi-
nistració, institucions socials i
entitats vinculades d’alguna
manera al món de la construc-
ció.

A més, també oferim cursos de
formació continuada i ocupa-
cional gracies a cursets total-
ment subvencionats, tant la
part teòrica, com el material
lliurat durant les classes.

En darrer terme, comentar que
disposem d'assessories civil,
mercantil, administrativa, fiscal,
laboral, tècnica i d'instal·lacions,
i d’un departament específic de
Prevenció i Riscos Laborals.

- En quina situació creu que es
troba la construcció a Barcelo-
na i Comarques?
- Actualment podem qualificar
la situació de bona però ens
trobem en l’inici d’un període
de lleu descens quant a cons-
trucció que, al meu criteri, pot
resultar més negatiu a partir de
setembre.

Quant a l'obra pública, la qües-
tió del Carmel està resultant un
factor molt negatiu tant per la
part que representa el major
públic com també pel que fa al
Govern de la Generalitat de
Catalunya, que ha aturat diver-
ses obres que ja estaven licita-
des. 

Un altre factor que observo
amb pessimisme és el fet que
l’administració doni de baixa la
licitació  d’una obra un cop
aquesta ja estava concedida.
Aquest és un aspecte que esca-
pa a la meva comprensió.

- Quines són les principals pro-
blemàtiques que pateix el seu
sector?
- El principal problema és que
hi ha una falta de personal qua-
lificat.  Això ve acompanyat,
també, d’una carència quant a
formació específica. En aquest
punt és on ens cal l’ajut de
l'Administració, tot i que, fins
al moment, els seus resultats no
els veiem d'una forma notòria.

Un altre problema que ens
estem trobant des de ja fa uns
anys és la falta de sòl, cosa que
encareix qualsevol tipus d'edifi-
cació i, insisteixo, les baixes d’o-
bres ja licitades que fa l'Adminis-
tració Pública.

- Vostè presideix la Mesa de la
Construcció, un òrgan impulsat
per la Cambra de Comerç de
Barcelona. Podria explicar-nos
com va sorgir la iniciativa i quins
són els seus objectius?
- La Mesa de la Construcció va
ser una iniciativa de la Comissió
de la Cambra de Comerç de Bar-
celona de la qual en formo part
activa. Aquesta iniciativa ha estat
pionera al nostre país ja que el
mes de gener passat va aconse-
guir reunir, per primer cop, a
tots o quasi tots els col·legis pro-
fessionals, institucions i gremis
que actuen al sector de la cons-

trucció.
Els objectius de la Mesa de la
Construcció són intercanviar opi-
nions, valorar problemàtiques
comuns, com pot ser, per exem-
ple, la manca d'àrids i presenta-
propostes articulades a la Cam-
bra.  

Per a nosaltres ha estat un èxit i
esperem donar-li més força i con-
tingut en la propera reunió que
es celebrarà el mes d'octubre.

- Quant a la  transposició de la
llei de lluita contra la morositat
que ha fet l'Estat espanyol, quina
és la seva opinió?
- La nova llei de lluita contra la
morositat ha de ser més comple-
ta perquè les PIMES estem des-
protegides davant les companyies
més poderoses, que abusen del
seu poder financer i de la seva
posició política. 

Cal protegir al petit empresari,
que és qui dóna vida al país i crec,
que fins ara, no està tractat com
es mereix.

- Per últim, vostès formen part
de la Federació Catalana de la
Indústria, el Comerç i els Serveis
de la Construcció. Quina és la
seva opinió sobre el paper que
desenvolupa?
- La Federació Catalana de la
Indústria és una gran iniciativa
que va néixer durant els anys 90.
Jo diria que és l'antesala de la
Mesa de la Construcció, perquè
comparteixen molts dels objec-
tius i uneix un gran nombre
d’empresaris responsables i amb
aptituds totalment transpa-
rents.  

En la meva opinió, el president
de la Federació ha d'estar a la
Cambra de Comerç perquè
representa un col·lectiu molt
important.

“Esperem que la Mesa de la
Construcció tingui cada cop més
força i contingut”
Joan Santaularia presideix el Gremi de Constructors
d'Obres de Barcelona i Comarques i la Comissió de
Construcció des de 1998. És membre de la Cambra de
Comerç de Barcelona, vocal de la Junta Directiva de PIMEC,
i membre de la Comissió Territorial de les Cambres de
Comerç d'Espanya, entre d'altres càrrecs d'importància.

“Alguns dels problemes 
del sector és la manca 
de personal qualificat, 

juntament amb la falta de 
formació específica”

“La llei de lluita contra la
morositat ha de ser més 

completa perquè les PIMES
estem desprotegides davant les
companyies més poderoses”
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